
Kázání pro Opatovice 28.3.2021, karanténní, Květná neděle

Pozdrav: Milí brati a milé sestry, vítám vás na dnešním shromáždění a 
zdravím vás apoštolským pozdravem: Milost vám a pokoj od Boha Otce 
našeho i Pána Ježíše Krista.

Vstupní slovo: ž 118,26a.27
píseň: 152, 272, 675
čtení: Mk 11,1-11 a 15-19

Milí BAS,
dnes máme květnou neděli. Připomínáme si Ježíšův příjezd do Jeruzaléma 
vstříc velikonočním událostem. Kdo máte možnost, můžete se na internetu 
podívat, jak jsem tento příběh zpracoval pro děti.
Pán Ježíš přijíždí jako král, ale jako divný král. Na oslátku místo na koni, 
bez koruny, bez armády. Za to doprovázen halekajícími zástupy.
Pro některé je to legrace, pro jiné připomínka dávných proroctví. A pro 
některé první výstřel revoluce. Jiskra, z kt. vzejde plamen, abych použil 
známé heslo. Ježíš na oslovi sice nepůsobí moc jako vojevůdce, ale to se dá
napravit.
U normálního krále by lidé úzkostlivě čekali, čím zahájí své panování. 
Obvykle je to symbolický čin, kt. nám hodně řekne o tom, jak bude jeho 
kralování vypadat. Na co se chce zaměřit.
Půjde nejdřív zkontrolovat vojenskou posádku? Pak se musíme bát války. 
Anebo jako dobrý hospodář prvně zkontroluje pokladnici? Nebo svůj 
palác? Nemocnice pro chudé? Anebo se nejdřív sejde s místními elitami?
Ježíš tak úplně nezapadá do měřítek běžných králů, ale přesto jsou lidé 
zvědaví. Čím začne? Jaký bude? Jaké je to jeho království? A jakým 
očekáváním dá za pravdu?
Ježíš ze všeho nejdřív zamíří do chrámu. To se dalo čekat. Rozumný 
starověký král nejprve vzdal hold božstvům a pak si šli po svých. Zvlášť v 
Izraeli. Málokdo však čekal, že v chrámu provede i něco víc.
Leda snad, že by svůj boj začal právě tam. Dávalo by to smysl. Něco jako 
předvolební agitace. Chrám znamenal pro židy velký národní symbol. 
Povstání vzešlé z chrámu by mělo úplně jiný náboj a sílu.
Ostatně chrám byl i centrem politické moci. Sídlila zde židovská 
samospráva.

I proto Římané hned vedle chrámu postavili pevnost, odkud dohlíželi, co se
v chrámu děje. A dobře se vědělo, že nemají problém znesvětit posvátná 
místa či zbourat cenou kulturní památku.
Ježíš tedy přichází do chrámu. Provází ho zástupy příznivců a zvědavců. 
Ideální chvíle pro začátek povstání. On se však je porozhlédne.
Evangelisté se úplně neshodnou, jestli začal řádit hned nebo až druhý den, 
ale každopádně ho stav chrámového dění velice znepokojil.
Nádvoří před chrámem bylo totiž plné stánků, prodavačů a směnárníků.
Jednalo se o důležitou součást chrámového provozu - když přišel poutník a 
chtěl obětovat, nemusel s sebou celé dny tahat dobytče či holoubě – prostě 
ho koupil na místě. Bylo to praktické. A používat v chrámu Římské mince? 
Ty na kt. je císař vyobrazen jako bůh? No to přece ne!
Zrovna tohle nikdo nepovažoval za největší problém izraele, Božího lidu a 
chrámu, kt. by měl mesiáš řešit. Ježíš se však nenechá spoutat lidskými 
představami. Začne řádit, převrací stánky a vyhání obchodníky, zastavuje 
kolemjdoucí.
Popravdě chrámové nádvoří bylo tak obrovské, že ho asi nevyklidil celé. 
Stačilo to však, aby si získal pozornost, aby upozornil na problém. Podobná
gesta tehdy dělali proroci, a dnes třeba političtí aktivisté. Něco co lidi 
zaujme.
Tak co nám chceš Ježíši říct? - „Je psáno: můj dům bude domem modlitby. 
Ale vy jste z něj udělali doupě lupičů.“
Tak se v Jeruzalémě mluvilo o Ježíšově domovině - Galilejských horách 
plných povstalců a banditů. Ale Ježíš řekne: větší lotři sídlí tady.
Patrně tím nemyslel jednotlivé obchodníky. Že by nějak zvlášť podváděli a 
kradli. Problém byl širší - komercionalizace, abych použil cizí slovo – to, že
se z chrámu stalo tržiště. Místo, kam jdete za obchodem spíš než za 
modlitbou. A když se chcete ztišit k modlitbě, tak se musíte vyrovnávat s 
rámusem, neklidem, jaký takové tržiště přirozeně přináší.
Lotry jsou ti, kdo to dopustili. Tzn. velekněz a spol.
Ti si také hned domysleli, že Ježíš mluví o nich. A měli o důvod víc jít mu 
po krku. Navíc právě takové řeči mohly vést k povstání a válce. A masakru.
Zpět k chrámu - Snad bylo praktické mít trh s bohoslužebnými předměty 
hned za dveřmi, ale co se tím z chrámu stalo?
Ježíš volá po zásadní reformě. Chce chrámu vrátit původní smysl.
Leckdo by řekl, že chrám měl být hlavně místem obětin. A po této stránce 
bylo vše v pořádku.



Pro Ježíše však hlavní smysl chrámu tkvěl v tom - být místem setkávání s 
Bohem. Ať už v obětech nebo v modlitbě. A snažil se lidi přesvědčit, že i 
když je navenek všechno v pořádku, tak chrám tuhle základní funkci už 
neplní. Tohle byl zpravidla nevděčný úkol pro Izraelského krále.
Ale jak to napravit? Uzavřít před vším novým a cizím? Vyhodit z kostela 
vše, co se netýká bohoslužeb? Co ruší a rozptyluje? Co by ho mohlo 
znesvětit? - Mnozí čekali, že mesiáš vyžene i cizince, a všechny, kdo nejsou
dost zbožní.
Víte, já jsem docela rád, když se v kostele dělá i jiná akce, než bohoslužby 
– koncert, přednáška, dílna, turistická prohlídka a klidně i trh. Umožňuje 
nám to být v kostele častěji a tak nějak jinak. Něco zde prožít. Být spolu. 
Cítit se zde víc doma.
Pro některé lidi jsou takové akce prvním seznámením s kostelem, z kt. 
může vzejít i víra. Kostel tím přestává být cizím prostředím. A to je dobře!
Problém nastává, když takové aktivity začnou být na škodu nebo dokonce 
přebíjí původní smysl bohoslužebného prostoru.
Vypráví se například o jednom našem kostele v Praze, že je tam výborná 
akustika. Hudebníci jej proto rádi využívají k nahrávání svých skladeb. To 
je skvělé! Ale když si pak koupíte desku a na ní se místo „kostel“ píše 
„Nahrávací studio“, tak je něco špatně.
A některé slavné kostely jsou tak plné turistů, vysvětlivek a cedulek, že si 
připadáte spíš jako v muzeu než v kostele. Prostor pro ztišení před Bohem 
se tam hledá těžko.
Ježíš jistě nechtěl chrám ani Boží lid uzavřít před světem. Spíš naopak. On 
cituje z proroků, že chrám bude domem modlitby VŠEM národům. Však 
taky to tržiště bylo příznačně na tzv. „nádvoří pohanů“ – to bylo nejzazší 
místo, kam nežidé a pohané mohli přijít. Dovnitř je nepustili.
A teď si představte, že lidé, cizinci, přijdou k slavnému chrámu Boha 
nejvyššího, centru židovské víry, možná s otázkami, možná s touhou po 
Bohu, a jediné, co uvidí, je tržiště. Pěkná vizitka!
Trochu jako když velekněz Kaifáš je zároveň předseda samosprávy. Chová 
se spíš jako politik než jako duchovní. Asi jako kardinál Richelieu ze Tří 
mušketýrů. Může být i úspěšný, ale něco je špatně.
Pro nás je očista chrámu inspirací, abychom dokázali naše kostely a 
společenství otevřít a přiblížit i lidem mimo církev. Abychom nepůsobili 
cize a nesrozumitelně. A zároveň, abychom pořád byli lidem víry. Abychom
neztratili či nezatemnili to podstatné.

Ježíšův příjezd do Jeruzaléma tedy připomíná příjezd slavných králů. 
Přijíždí, aby očistil chrám, Boží lid, víru od nánosu, kt. brání člověku na 
cestě k Bohu. - Pročišťuje lidské vztahy. Smývá staré křivdy. Odkrývá 
pokrytectví. A vede nás ke ztišení před Hospodinem.

Milý Bože, děkujeme, že se nenecháš spoutat našimi představami. 
Děkujeme, že si k nám nacházíš cestu i přes všechny překážky. Děkujeme, 
že k nám přicházíš a obracíš nás správným směrem. Děkujeme, že tvé 
království je dost otevřené i pro nás a prosíme, abychom dokázali být také 
takoví. Amen.

ohlášky:
- K dnešní neděli připomínáme video pro děti (nejen)
https://www.youtube.com/watch?v=nymvHMHrCFA
- Velký pátek – bohoslužby jen přes internet
- Velikonoční neděle (4.4.) - od 9 hodin bohoslužby v Opatovicích (pro lidi
ze zdejšího okresu). Za dobrého počasí pod širým nebem. Dobře se oblečte.
- Velikonoční pondělí (5.4.) - od 10 a od 11 hodin bohoslužby v Číhošti 
pro tamní okres. Budeme rádi, když přijedou i Sázavští. Případnou dopravu 
zařídíme.
- Bude vysluhována sv. Večeře Páně.
- Platí stále omezení pro počet účastníků. Kdyby však byl zájem větší, 
můžeme uspořádat bohoslužeb více. Neváhejte se ozvat.

- Probíhá také nové sčítání lidu a synodní rada vyzývá, abychom vyplnili i 
kolonku „vyznání“. Je dobrovolná, takže mnoho lidí ji nechává prázdnou. 
Údaje ale pak nejsou přesné, a stát s nimi přesto pracuje při jednání s 
církvemi. Název naší církve správně zní „Českobratrská církev 
evangelická“. Tak pokud se cítíte členy či sympatizanty, prosím vyplně to. 
Celá výzva synodní rady https://www.ustredicce.cz/data/W/B/t/2021-03-
Scitani-lidu-2021.pdf
- Tento týden k vám bude distribuován i velikonoční dopis, kde budou tyto 
údaje také rozepsány.
- Všem oslavencům přeje vše dobré, stálou Boží blízkost a požehnání.

Poslání: 1Te 5,21–22 
Požehnání: 1Te 5,23
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